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 مدیرکل دفتر تحقیقات ستاد
 مبارزه با مواد مخدر نتایج شیوع شناسی مصرف 

مواد مخدر را تشریح کرد 

 تولد سالانه 7500 نوزاد معتاد
 در کشور

شهروند|  بررسی ها نشــان می دهــد نیم درصد 
از یک میلیون و 500 هــزار زنی که هر  ســال باردار 
می شوند، نوزادان معتاد به دنیا می آورند، یعنی هر سال 
7 هــزار و 500 نوزاد معتاد در ایران متولد می شــود. 
همچنین یک غربالگری در  سال 95 مشخص می کند 
که از 900 هزار زن باردار، دو هــزار و 438 نفر از آنها، 
مادر معتاد بودند. این آمار را مدیرکل دفتر تحقیقات 
و آموزش ستاد مبارزه با مواد مخدر اعلام و در گفت وگو 
با ایســنا، جزییات بیشــتری از نتایج شیوع شناسی 
مصرف مواد مخدر را تشریح کرد. به گفته حمیدرضا 
صرامی، در جهان 33 درصد از مصرف کنندگان را زنان 
تشکیل می دهند. در ایران از هر ۱0 نفر مصرف کننده 
مواد مخدر یک نفر زن است. با این حال روندها نشان 
می دهد که گرایش دختران و زنان نسبت به مصرف 
مواد مخدر درحال افزایش اســت. براســاس اعلام 
صرامی، علت های گوناگونی مثل زمینه های فردی، 
هویت، هیجان های درونی، کاهش عزت نفس، ضعف 
مهارت ها، الگوهای نامناسب فرزندپروری در خانواده، 
دریافت تأیید اجتماعی از جامعه بدین معنا که برای 
پذیرش در گروه همســال ماده گل یا ماری جوانا و... 
مصرف کند، فقر گریزگاه های اجتماعی برای تخلیه 
هیجانات و... در کنار دسترســی آسان به مواد مخدر 
می تواند زمینه گرایش دختران به اعتیاد را در آینده 

بیشتر فراهم کند.
او در ادامه درباره تغییر الگوی مصرف مواد مخدر هم 
گفت: »باید توجه داشت که سیستم هوشمند اعتیاد، 
ماده گل، ماری جوانا و حشیش را به عنوان الگوی دوم 
مصرف مواد وارد کشــور کرد. بدین معنا که درحال 
حاضر تریاک با 53 درصد، حشیش، گل و ماری جوانا 
با ۱۱.9 درصد، شیشــه با حدود 8درصد و هرویین با 
حدود 7 درصد چهار الگوی مصرف مواد را در کشــور 
به خود اختصاص می دهند.« به گفته او، میزان تولید 
حشــیش و ماده گل در افغانستان از چهار هزار تن به 
9 هزار تن افزایش پیدا کرده است: »در کنار اینها، برای 
به  دســت آوردن چرخه جدید فروش مواد در ایران 
دانه های تراریخته شــاه دانه را وارد کشور می کنند و 

الگوی مصرف جدیدی را ایجاد کرده اند.«
صرامــی در ادامه بــا بیان این که شــیوع مصرف 
مواد در 9 استان کشــور از میانگین نرخ کشوری که 
5.4 درصد اســت، بالاتر اســت، افزود: »استان های 
خوزستان، گلستان، چهارمحال وبختیاری، کرمان، 
فارس، خراســان شــمالی، مرکزی، کرمانشــاه و 
سیستان وبلوچســتان به ترتیب میانگین مصرفی 
بالاتری در ســطح کشــور دارند. طبیعتــا در این 
استان ها، استانداران، فرمانداران، بخشداران، دهیاران 
و دســتگاه های فرهنگی باید اقدامات جدی تری را 
هم از لحاظ اعتباری و هم از لحــاظ برنامه ای دنبال 
کنند.« به گفته او، میانگین شــیوع مصرف مواد در 
استان خراســان رضوی ۲.7۶ درصد است: »این آمار 
به این معنی است که نرخ شــیوع استان از میانگین 
کشور پایین تر است. شیوع مصرف مواد عبارت است 
از افرادی که به شکل مستمر اقدام به مصرف می کنند، 

اما هنوز به چرخه اعتیاد وارد نشده اند.«
»میزان شیوع مصرف مواد مخدر در دانش آموزان 
متوسطه دوم کشــور ۲.۱ درصد است که این نرخ در 
استان خراسان رضوی به ۲.۲5 درصد می رسد، یعنی 
از میانگین متوسط بالاتر است.« این را هم مدیرکل 
دفتر تحقیقات و آموزش ســتاد مبارزه با مواد مخدر، 
اعلام کرد و در توضیح بیشــتر گفت: »یکی از دلایل 
این موضوع همجواری خراســان در مرزهای شرقی 
است که دسترســی به تریاک و ماده گل را در میان 

دانش آموران آسان تر کرده است.«
آمار شــیوع مصرف مواد مخدر در میان کارگران 
هم موضوع دیگری است که از ســوی او مطرح شد: 
»میانگین شیوع مصرف مواد مخدر در میان کارگران 
کشور ۲۲.3 درصد است. این آمار در خراسان رضوی 
به 3۱.7 درصد می رســد.«  او در ادامه با بیان این که 
زنان دارای اختلالات روحی و روان پریشــی نسبت 
به سایر زنان ۱7 برابر بیشــتر به سمت مصرف مواد 
می روند، گفت: »0.۶ درصد از جمعیت ۱5-۶4  سال 
زنان معــادل ۱5۶ هزار نفر از زنان کشــور به مصرف 
مواد گرایش دارند. درواقع زنانی که دارای اختلالات 
روان پریشی و روحی هستند ۱7برابر بیشتر از دیگر 
زنان به سمت مصرف مواد مخدر می روند. تحقیقات 
نشــان می دهد که دختران نسبت به فشــار گروه 
همسالان در مقایسه با پسران آسیب پذیرتر هستند، 
همچنین دختران و زنان ۶ سال زودتر از مردان به ورطه  
وابستگی به مواد گرایش پیدا می کنند.« به گفته او، به 
دلیل مبانی فیزیولوژیکی زنان، سوء مصرف مواد بسیار 
سریع تر و در مدت کوتاه تری روی آنها تأثیر می گذارد. 
زنانی که مبتلا به اختلالات خلق هستند، چهار برابر 
و زنانی که بــه اختلالات اضطراب گرفتار هســتند 
۲.۲ درصد برابر بیشــتر از سایر زنان به سمت مصرف 
مواد می روند. تحقیقات نشــان می دهد متاســفانه 
80 درصد از دختران و زنانی که دچار اختلال خلق یا 

اضطراب بوده اند به سمت مصرف مواد مخدر رفته اند.
صرامی با اشاره به بررسی های انجام شده در ارتباط 
با نگرش به مصــرف مواد مخدر گفت: »بررســی ها 
نشان می دهد که ۲7.4 درصد از جامعه نگرش مثبت 
به مصرف مواد مخدر دارند. از این میان ســهم زنان 
۲۶.4 درصد و ســهم مردان ۲9.3 درصد است. وجود 
این نگرش مثبت همراه با اختلالات خلق، اضطراب و 
فشارهای گروه همسالان می تواند مشکلات زیادی را 
ایجاد کند.« به گفته او، درحالی که ۲7.4 درصد از مردم 
ایران نسبت به مصرف مواد مخدر نگرش مثبت دارند، 
نگرش مثبت نسبت به مصرف مواد در خراسان رضوی 
حدود ۲9 درصد است: »زمانی که نگرش فرد نسبت 
به مواد مثبت باشد گرایش مصرف در او وجود خواهد 
داشت. نیاز است تا دســتگاه های فرهنگی استان در 
جهت تقویت نگرش ها و اصــلاح باورها اقدامات لازم 

را انجام دهند.«  

شهرداری به اوقاف شهر ری درباره عملیات تخریبی در امامزاده عبدالله نامه نوشته و خواسته تخریب قبور را متوقف کنند

امید به نجات گورستان

شــهروند|  یک  ماه پس از آغاز تخریب گورســتان 
امامزاده عبدالله، سنگ  قبرهای بخش بزرگی از گورستان 
از جا کنده و تکه تکه و در گوشــه ای تلنبار شــده است. 
تخریب گورســتان تاریخی امامــزاده عبدالله که نامش 
در فهرست آثار ملی کشور هم ثبت شــده، از ابتدا بدون 
مجوز بود اما اداره اوقاف و خیریه شهرستان ری بی توجه 
به کارش ادامه داد و بخش بزرگی از گورستان را به بهانه 
همسطح سازی، ایجاد فضای سبز و نو کردن سنگفرش ها 
تخریب کرد؛ اقدامی که البته از نظر خود مسئولان تخریب 
نیست. از طرف دیگر در آستانه هفته درختکاری بسیاری 
از درختان این گورســتان هم قطع شده اند. پنجشنبه 
گذشته بنا بود گروه بزرگی از اهالی فرهنگ و هنر به دعوت 
»حلقه وصل خوشنویسان« در امامزاده عبدالله شهر ری 
تجمع کنند اما این تصمیم با نامه کارگروه میراث فرهنگی 
شورای شهر موقتا منتفی شد. روز پنجشنبه اما به دنبال 
این تصمیم خبر رسید که مدیر بافت و بناهای تاریخی 
شهر تهران هم به دنبال تخریب قبور قدیمی در امامزاده 
عبدالله)ع( به مدیر اوقاف اســتان تهران نامه نوشــته و 

خواهان توقف عملیات اجرایی در این محوطه شده است.
امامزاده عبدالله که از گورستان های معروف تهران بوده، 
مشاهیر علمی، ادبی و سیاسی بسیاری در آن مدفون اند، 
اردیبهشت ۱378 ثبت ملی شــد اما این اقدام نتوانست 
این اثر ارزشمند را از گزند تصمیمات ناگهانی و غیرقانونی 
نهادهای مختلف مصون بدارد. اوایل بهمن ماه امسال هم 
ایجاد فضای سبز و همسطح سازی بهانه این تخریب ها 
شد.  اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان ری حالا پس از 
سر و صدای بسیار در اعتراض به این تخریب ها، در ورودی 
امامزاده عبدالله، روی بیلبورد بزرگی نوشته: »ان شاءالله 
به زودی عملیات ســنگفرش جدید و همسطح ســازی 

صحن اصلی آغاز می شود.«
این اداره مدعی اســت که تصاویر، نقشه و مشخصات 
تمامی قبور قدیمی و جدید و همین طور پلاک ها به طور 
دقیق ثبت شده و هیچ گونه تغییری در محل قبور انجام 
نمی شود. این در حالی است که بسیاری از سنگ قبرها 
تکه تکه شده و در گوشه ای از گورستان تلنبار شده است و 
این سنگ ها که بسیاری قدیمی بودند، از بین رفته و دیگر 
قابل بازگرداندن نیستند. اوقاف اعلام کرده که قرار است 
سنگ متحدالشکل و همسطح برای تمامی قبور نصب و 
تمام مشخصات روی قبور درج شود؛ اقدامی که هویت این 

گورستان را از آن می گیرد.
نامه مدیر بافت: تخریب را متوقف کنید

روز پنجشنبه مدیر بافت و بناهای تاریخی شهر تهران 
به دنبال تخریــب قبور قدیمی در امامــزاده عبدالله)ع( 
به مدیر اوقاف استان تهران نامه نوشت و خواهان توقف 
عملیات اجرایی در این محوطه شد. علی  محمد سعادتی 
به ایسنا خبر داده است که نامه ای به مدیرکل اوقاف و امور 
خیریه استان تهران در خصوص اقدامات اجرایی در آستانه 
متبرکه امامزاده عبدالله)ع( در شهر ری نوشته است.»در 
این نامه عنوان شده متاسفانه در روزهای اخیر شاهد اقدام 
سوال برانگیز و دور از انتظار اداره اوقاف شهرستان ری در 
خصوص تخریب قبور قدیمی و جمع آوری ســنگ مزار 
بسیاری از مفاخر فرهنگی- هنری کشورمان در آستان 
متبرک امامزاده عبدالله)ع( بودیم بدون شــک صیانت 
از ارزش هــای هویتی و فرهنگی ایران اســلامی در این 
مجموعه از سوی متولی آن یعنی ســازمان اوقاف امور 

خیریه مورد انتظار اســت.« در این نامه آمده اســت: »با 
توجه به افزایش حساسیت های اجتماعی در این خصوص 
و ضرورت پاســداری هر چه بیشــتر از میراث و هویت 
فرهنگی – تاریخی شهر ری و تهران، خواهشمند است 
دستور فرمایید که مسئولان ذیربط ضمن توقف هرگونه 
عملیات اجرایی در این محوطه نســبت به بازگرداندن 
شرایط آرامســتان به حالت اولیه اقدام و کلیه مدارک و 
طرح های توسعه ای آن مجموعه را به معاونت شهرسازی 
و معماری شهرداری تهران ارسال کنند تا زمینه همکاری 
مشترک میان شهرداری و ســازمان اوقاف درخصوص 
ســاماندهی آرامستان های تاریخی شــهر تهران، ری و 

شمیرانات بیش از پیش آماده شود.«
مدیر اوقاف: این تخریب نیست

با وجــود تمامی اعتراضــات اما هفته پیش ســعید 
اوتارخاني، رئیس اداره اوقاف شهر ری تخریب انجام شده 
را از اساس تکذیب کرد: »تخریب این قبور شایعه بوده و 
فقط تعداد اندکي قبر قدیمــي در صحن اصلي امامزاده 
در راســتاي همسطح ســازي صحن اصلي کف سازي 
شده اند.« او به باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: »همین 
قبور در  سال 75 نیز کف سازی شده بودند. خرید و فروش 
قبور در صحن اصلی هم شایعه است. این محوطه ای که 
همسطح سازی شده و کف ســازی قبور انجام شده است 
در محل رفت وآمد مردم قــرار دارد و برای این که مردم 
بتوانند از محل معنوی امامزاده بهتر استفاده کنند، این 
فعالیت ها انجام می شود. در این همسطح سازی و اقدامات 
عمرانی هیچ آســیبی به قبور وارد نمی شود.« اینها همه 
در حالی است که این مجموعه یکی از مهمترین اماکن 
تاریخی دارای ارزش میراث فرهنگی کشــور اســت که 
معماری به کار گرفته شده در آن به دوره صفویه و قاجاریه 
برمی گردد و تخریب اتفاق افتاده در محوطه مشهود بوده 
و حتی شورای شهر هم به آن اعتراض کرده است. اوقاف 
در عملیاتی که انجام داده ســنگ قبرها را زیر و رو کرده 
و شکســته  و علاوه بر این با کشیدن یک کانال عمیق به 
نظر می رســد که قصد دارند حوضی مستطیل شکل از 
مقابل قبرســتان به ورودی امامزاده بکشند. همچنین 
پس از شــروع تخریب صحن اصلی آرامستان تاریخی 

امامزاده عبدالله به بهانه ساماندهی و دستور احیاي فضای 
سبز، درختان کهنسال امامزاده عبدالله در آستانه هفته 
درختکاری قلع و قمع شده است. تمامی این کار ها بدون 
اطلاع اداره میراث فرهنگی اســتان تهران انجام شده و 
روزها طول کشید تا این اداره هم هنوز واکنش درخوری 

به ماجرا نشان بدهد. 
تحصن خوشنویسان موقتا منتفی شد

مشاهیر بسیاری در این گورستان جای گرفته اند: تقی 
ارانی، شیخ الرئیس افسر، احمد اخگر، مهدی برکشلی، 
مصطفی بزرگ نیا، علی بشــرویه ای، ادیب پیشــاوری، 
عبدالحسین تیمورتاش، شیخ خزعل، علی دشتی، یدالله 
سحابی، علی اکبر شــهنازی، حسینقلی نظام السلطنه 
مافی، توران میرهادی، جعفرشهیدی، عباس مسعودی، 

دوستعلی معیری و....
از این میان قبور دو تن از بزرگان شــهیر خوشنویسی 
ایران؛ عمادالکتاب و استاد سید حســن میرزاخانی در 
این بقعه مدفون هستند. این موضوعی بود که باعث شد 
خوشنویسان تصمیم به تجمع بگیرند. آنها در بیانیه ای با 
اشاره به این که به بهانه ایجاد فضای سبز و تفکر نابخردانه 
برخی مســئولان، قبور قدیمی بــزرگان فرهنگ و هنر 
در امامزاده عبدالله تخریب شده اســت، نوشتند که در 
اعتراض به این اقدامات قصد تحصن دارنــد و از مردم و 
همه اهالی فرهنگ و هنر خوشنویسان، نقاشان، شعرا و 
علما و هنرجویان خوشنویسی دعوت کردند که ۱۱ صبح 
پنجشنبه در امامزاده عبدالله حاضر و خواستار بازگرداندن 
سنگ قبرهای تخریب شده توسط اوقاف و ترمیم و نصب 

مجدد آنها شوند. 
در بیانیــه خوشنویســان برای حضــور اعتراضی در 
آرامســتان امامزاده عبــدالله آمده اســت: » ای مردم! 
کتیبه های تاریخی و منحصربه فــرد مزاراتی که به بهانه 
ایجاد فضای سبز و بوســتان به جان آنها افتاده اند و قبور 
میراث داران فرزانه ای که خود چون میراثی جاودان در دل 
خاک آرامستان امام زاده عبدالله آرمیده اند، بوستان اهل 
دل اند.« اهالی فرهنگ و میراث کماکان دل نگران وضع 
این آرامستان بودند و قرار بود حلقه وصل خوشنویسان 
برای اعتراض به این اقدام تخریبی پنجشنبه دوم اسفند در 

این آرامستان حضور به هم رسانند اما در بیانیه دوم گفتند: 
»پس از اعــلان »حلقه وصل خوشنویســان« مبنی بر 
حضور اعتراض آمیز در امامزاده عبدلله شهر ری و حمایت 
بسیاری از دلسوزان و پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر و 
یاران همدل از این تجمع، متنی از طرف ریاست کارگروه 
میراث فرهنگی و گردشگری شورای شهر تهران دریافت 
شد مبنی بر دعوت ایشان از حلقه وصل برای حضور در 
جلسه آتی شورای شهر با مســئولان اوقاف و امیدواری 

ایشان به حل و فصل موضوع از طریق مذاکره.«
 در ادامه بیانیه دوم آمده است: »با توجه به توقف اقدامات 
تخریبی و امکان فراهم شده برای پیگیری موضوع، بدین 
وسیله اعلام می شود که قرار روز پنجشنبه عجالتا متوقف 
و در صورت لزوم به موعد دیگری موکول می شود. بدیهی 
است که تصمیم به برگزار نکردن این تجمع منوط است 
به این که در این جلســه نگرانی های پیش آمده از جانب 

مسئولان امامزاده به طور کامل مرتفع شود.«
منتظر رأی دادگاهیم

»تخلف در ساماندهی اثر ملی گورستان امامزاده عبدالله 
محرز است.« این نخستین واکنش رسمی از سوی اداره 
میراث فرهنگی اســتان تهران بود. هفته آخر بهمن  ماه 
سپیده سیروس نیا، معاون میراث فرهنگی استان تهران 
از پیگیری حقوقی تخریب قبرســتان تاریخی امامزاده 
عبدالله در شــهر ری خبر داده بود. این اقدام اما هنوز به 
سرانجام نرسیده است. تعداد زیادی از قبرها در محوطه ای 
ثبت ملی شده تخریب شــده و تعداد دقیقشان معلوم 
نیست؛ این اقدامی است که قانون میراث فرهنگی و شرع 
تأیید نمی کند با این حال متولیان امامزاده عبدالله پیش 
از این هم بدون اطلاع میراث فرهنگی ســنگ قبرهای 
قدیمی متعلق به سال ها قبل را کنده بودند و هدفشان از 
این کار معلوم نبود یا دســت کم فعالان میراث فرهنگی 
را قانع نمی کرد. حالا سیروس نیا به »شهروند« می گوید 
می توان از توقف عملیات اوقاف مطمئن بود. او با اشــاره 
به این که پیگیری هایی با دفتر حقوقی انجام شده است، 
توضیح می دهد: »مستنداتی از این که کدام یک از قبرهای 
کنده شــده قدیمی بوده اند، نداریم اما اداره اوقاف اعلام 
کرده است که تعدادی از سنگ قبرهای قدیمی را جابه جا 
کرده و در انبار گذاشته اند تا مجددا روی قبر نصب کنند. 
آنها طرح ساماندهی شان را برای ما فرستاده اند اما تا وقتی 
که مسأله حقوقی حل نشود، اجازه هیچ اقدامی را ندارند و 

ما هم کاری نمی کنیم تا رأی دادگاه صادر شود.«
ســیروس نیا با گفتن این توضیحــات ادامه می دهد: 
»اوقاف می خواهد قسمت هایی که تخریب انجام شده، 
سنگ فرش کنند و بعد سنگ قبرهایی که نگه داشته را 
سر جایش برگردانند یا برای بعضی از قبرهای قدیمی فقط 
یک اسم بگذارد اما نظر اداره میراث فرهنگی استان تهران 
این است که تمامی سنگ قبرها سر جایش برگردد. با این 
حال تا زمانی که مسأله حقوقی حل نشود، اقدامی انجام 
نخواهد گرفت.« به گفته معاون میراث فرهنگی استان 
تهران اوقاف در قســمت های قدیمی که مورد اعتراض 
انجمن خوشنویسان بوده عملیاتی انجام نداده و تغییری 
ایجاد نکرده است. صورت مسأله اما هنوز پابرجاست؛ یک 
ماه از تخریب بخشی از گورســتان تاریخی ری که ثبت 
شده در فهرســت میراث فرهنگی هم هست می گذرد، 
تعداد زیادی از سنگ قبرها خرد شده و دیگر قابل ترمیم 

نیست. 

گزارش

  تجمع اعتراضی در گورستان امامزاده عبدالله با نامه کارگروه میراث فرهنگی شورای شهر موقتا متوقف شد
  سیروس نیا، معاون میراث فرهنگی استان تهران در گفت وگو با »شهروند«: می توان از توقف عملیات اوقاف مطمئن بود

  اوقاف می خواهد به جای قبرهای قدیمی فقط یک اسم بگذارد اما نظر اداره میراث فرهنگی استان تهران این است که تمامی سنگ قبرها سر جایش برگردد

روي خط خبر
معاون امور دهیاری های سازمان شهرداری ها و 

دهیاری های کشور خبر داد:

 رشد ۴00 درصدی زنان
 به عنوان دهیار

ایســنا| معاون امور دهیاری های ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشــور از رشــد 
400 درصدی زنان به عنوان دهیار خبر داد و گفت: 
» تا ابتدای سال 9۶ و تا پایان دوره چهارم نسبت 
به دوره قبل حدود ۲۱۶7 نفردهیار زن داشــتیم 
که تعداد آنها نســبت به دوره قبــل 400 درصد 
رشــد یافته و پیش بینی می کنیم که این تعداد 
به ۲500 نفر هم برســد.« سعیدرضا جندقیان، 
با اشــاره به این که در ســال های آینده خبرهای 
خوبی در حوزه روستایی شنیده خواهد شد، گفت: 
»عملکرد سازمان شــهرداری ها ودهیاری های 
کشور صرفا مبتنی بر آبادی، عمران، احداث آب، 
برق، گاز و آسفالت نبوده بلکه فرآیند اجتماعی و 
رشد فرهنگی روســتاییان را نیز مورد توجه قرار 
داده اســت و آموزش برای دهیاران، شــوراها و 
مردم از نکات اصلی و اساسی بوده است.« او افزود: 
»تقریبا ۱۱9 هزار نفر عضو شورای اسلامی روستا 
وجود دارند که از این ۱۱9 هزار نفر 33 هزار و 700 
دهیاری را تشکیل می دهند و از مردم هستند.« 
جندقیان در ادامه با اشــاره به این که برای بهبود 
وضع روستاها اقدامات ممتدی را انجام می دهیم، 
گفت: »در حال تجهیز و توسعه دو وظیفه اصلی 
آتش نشانی و پسماند که هیچ کس در کشور متولی 
آن نیست، هستیم، به طوریکه در کل دهیاری های 
کشور 8۲0 پایگاه آتش نشانی وجود دارد و امسال 
نیز 99 دستگاه ماشین آتش نشانی بین پایگاه ها 
توزیع کرده ایم.« او با اعلام این که تعدادی ماشین 
حمل زباله به روستاها اعزام شده است تا نظم لازم 
برقرار شود، افزود: »ممکن است اعزام ماشین حمل 
زباله در روستاها منجر به تولید زباله شود. بنابراین 
قرار است در کنار آن آموزش هایی قرار داده شود تا 
ازحجم تولید زباله  کاسته شود. یعنی اگر بسیاری 
از المان های شاخص توسعه ثابت نگه داشته شود 
و کم کم بهبود یابد روشــی منطقی خواهد بود.« 
معاون امور دهیاری های ســازمان شهرداری ها و 
دهیاری های کشور ادامه داد: »این گونه نیست که 
هر روستایی درخواست ماشین آتش نشانی کند، 
فورا ماشین به آن جا فرستاده شود. ابتدا نیازها از 
طریق استان ها احصا شــده و پس از ارزیابی های 
مشــخص و براســاس این که در کدام استان ها 
بیشترین خسارت ناشی از حوادث و آتش سوزی 
رخ می دهد، کمک بیشتری خواهیم کرد. به طور 
نمونه روستاهایی که دارای جنگل بوده، کشاورزی 
انبوه یــا زمینه آتش ســوزی دارنــد در اولویت 
هستند، بنابراین براساس استانداردهای خاصی 
ظرفیت ها را شناســایی و تجهیزات را تخصیص 
می دهیم.« جندقیان همچنین به تفاهم نامه ای 
که سال گذشــته سازمان شــهرداری ها با پست 
بانک امضا کرده بود اشاره کرد: » قصد داریم این 
تفاهمنامه را امسال هم اجرایی کنیم. در حقیقت 
براساس این تفاهمنامه پست بانک به عنوان تنها 
بانک روستایی به هر دهیاری که طرح کارآفرینی 
داشته باشــد تســهیلاتی خواهد داد. این طرح 
می تواند در زمینه اشــتغال زایی موثر باشــد تا 
جمعیت روستاها به ثبات برسد. درحقیقت این 
تفاهمنامه به عنوان تمرینی برای دهیاری ها برای 

کاهش وابستگی آنان به منابع دولتی است.« 
او با اشاره به این که معمولا سازمان ها در کشور 
خیلی انتقادپذیر نیســتند، گفت: »برای اولین 
بار در کشور با یکی از دانشگاه های معتبر قرارداد 
بستیم که دهیاری های کشور را مورد ارزیابی، نقد 

و چالش جدی قرار دهند.«

اختتامیه گردهمایی راهنمایان برگزار شد

جشن گردشگری در استان زلزله زده 
کرمانشاه

شهروند|  یازدهمیــن گردهمایی راهنمایان 
گردشگری کشور این بار در کرمانشاه برگزار شد تا 
این استان زلزله دیده برای  سال نو رشد اقتصادی 
داشــته باشــند. اما این گردهمایی که دیروز به 
پایان رســید، درحالی  که حضور رئیس سازمان 
میراث فرهنگی و معاون گردشگری او اعلام شده 
بود اما این دو مسئول به کرمانشاه نرفتند. مراسم 
اختتامیه دیروز در غیاب این مسئولان اما با حضور 
اســتاندار و مدیرکل میراث فرهنگی کرمانشاه و 
همچنین رئیس انجمن صنفــی دفاتر خدمات 
مسافرتی برگزار شــد. در این برنامه اعلام شد که 
با کمک های راهنمایان گردشــگری اســتان ها 
۱5 میلیون تومان برای خرید کانکس جمع آوری 
شــد که با این پول ۲ کانکس طی روز های پیش 
و ۲ کانکس تا دو روز آینده بــه زلزله زدگان اهدا 
می شــود. همچنین با 7میلیونی که در دســت 
خیران راهنمایان گردشــگری قرار می گیرد، دو 
کانکس دیگر به بومیان سرپل ذهاب داده می شود.

به  گزارش روابط عمومی یازدهمین گردهمایی 
راهنمایان گردشــگری، جلیل بالایی، مدیرکل 
میراث فرهنگی استان در آیین اختتامیه گفت: »با 
توجه به این که استان آسیب های جدی و فراوانی 
در جنگ دیده، ما در این بخش نیاز به زیرساخت 
داریــم.« او با اشــاره به این که در دو ســال اخیر 
دولت به اندازه هفت سال قبل در سازمان میراث 
فرهنگی سرمایه گذاری کرد؛ علت خلأهای حوزه 
گردشگری کرمانشاه را معرفی نشدن جاذبه های 
این استان دانست و ادامه داد: »دفاتر خدماتی از 
مجموعه عواملی است که در کنار سرمایه گذاری 
و تأسیسات به رشــد گردشگری کمک می کند. 
بــا وجــود موانعــی کــه بــرای ورود جوانان و 
تحصیل کردگان این رشته وجود داشت اما امروز 

توانستیم ۶۲ دفتر گردشگری داشته باشیم.«
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شهروند| شــکایت نفر 45 انتخابــات شوراي شهر 
یزد به دیوان عدالت اداري ۶ ماه اســت که عضو زرتشتي 
شوراي شــهر یزد را در تعلیق نگه داشــته است. بعد از 
همه ماجراهایی که در ماه های گذشــته این موضوع از 
ســر گذرانده، حالا مرتضي الویري، رئیس شورای عالی 
استان ها در تازه ترین توییت خود از ارسال نامه این شورا به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داده و گفته این شورا 

خواستار رسیدگي به این موضوع شده است. 
از طرف دیگر و در واکنش به این موضوع، دیروز سپنتا 
نیکنام، عضو تعلیق شده شورا در گفت وگوی کوتاهش با 
»شهروند« گفت که همچنان تمایلي به شخصي کردن 
این ماجرا ندارد: »حرف جدیدي براي گفتن ندارم چون 
هنوز حتي رأي اولیه هم ابلاغ نشده است.« او که جسته 
گریخته در جریان نامه شوراي عالي استان ها به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام هم است، گفت که هنوز هیچ 
حکمي درباره تعلیق به او ابلاغ نشده است: »اصلا دوست 
ندارم مسأله حضور اقلیت ها شخصي شود و بهتر است که 
روال قانوني خود را طي کنــد. اظهارنظر نمي کنم چون 
نمي خواهم احتمالا تحت تاثیر این مسائل صحبت هاي 
من به ضــرر جامعه تمام شــود.« او درباره حمایت هاي 
اعضاي شوراي شهر یزد حرف هایي داشت: »این دوستان 
درواقع نماینده همان مردماني اند که به من رأي داده اند 
و در طول این مدت هم همیشــه به من لطف داشتند و 
از اتفاقات رخ داده اظهار تاسف کردند. آنها البته همچنان 

امیدوارند که هر چه سریع تر حل شود.« 
روز پنجشنبه در سومین جلسه شوراي عالي استان ها 
که متشکل از نمایندگان 3۱ استان کشور است ماجراي 
سپنتا نیکنام با نطق پیش از دستور نماینده یزد در این 
شــورا به یکي از بحث هاي اصلي تبدیل شد؛ نطقي که 
بیشتر از همه به رفتار تبعیض آمیز علیه سپنتا نیکنام و 
اقلیت هاي مذهبي در یزد مي پرداخت. این نطق در نهایت 
منجر شــد تا اعضاي شورا به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نامه اي بنویسند. امیر شهلا ، سخنگوی شورای عالی 
استان ها در پایان این جلســه در این باره گفت: »با توجه 
به رأی یکی از شــعب  دیوان عدالت  اداری  ماه ها است که 
نیکنام در جلسات  شورای اسلامی شهر یزد شرکت  ندار د و 
به دلیل اختلافی که بین مجلس شورای اسلامی و شورای 
نگهبان بود، این موضوع به مجمع تشخیص  مصلحت نظام 
رفت که با پافشاری مجلس درباره این که باید حق عضویت 
اقلیت های مذهبی در شــورای  شهر به رسمت شناخته  
شود، این موضوع به مجمع  تشخیص  مصلحت نظام برای 
داوری و اظهارنظر  ارسال شــد و نمایندگان  با تهیه  یک 

نامه و امضای  آن از آیت الله شاهرودی  درخواست کردند  
با حفظ حقوق اقلیت ها و احترام به رأی مردم یزد  شرایط  را 
برای حضور این عضو شورای اسلامی شهر یزد  در جلسات 

شورای شهر فراهم کند.« 
البته ماجراي این نامه با توییت مرتضي الویري، رئیس 
شوراي عالي استان ها بازتاب بیشتري هم در رسانه ها پیدا 
کرد. او نوشــت: »قرار بود حضور نداشتن سپنتا نیکنام، 
عضو زرتشتي شوراي شــهر یزد موقتي باشد، نه اینکه 
موضوع بلاتکلیف رها شود. امروز همراه با اعضاي شوراي 
عالي استان ها از رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خواستیم مشکل را برطرف کند.« غلامعلي سفید، رئیس 
شوراي شهر یزد در واکنش به این موضوع به »شهروند« 
می گوید: »در آخرین جلســه اي که در شــوراي عالي 
استان ها داشــتیم در نطق پیش از دستوري که داشتم، 
شرح ماجرا را براي اعضا گفتم؛ چون معتقدم که شوراي 
عالي اســتان ها باید از این جریانات اطلاع داشته باشد.« 
او از ســوگندي حرف زد که ابتداي ورود شورا همگي یاد 
کرده اند: »ما طبق قانون اساســي سوگند یاد کرده ایم از 
تبعیض جلوگیري کنیم اما اعضا باید مي دانستند که در 
شوراي شهر یزد تبعیضي رخ داده است. سپنتا نیکنام که 
براي دومین بار در شوراي شهر یزد انتخاب شده است در 
شورا سوگند خورد و کار خود را شروع کرد اما با شکایت 
یکي از کاندیداهاي انتخابات شورا به دیوان عدالت اداري، 
به شورا راه پیدا نکرده بود.« سفیدي از شکایتي می گوید 
که او 8 ماه قبل از این ماجــرا به دیوان عدالت اداري برده 
است: »یکي از شــعب دیوان عدالت اداري براساس نظر 
یکي از فقهاي شوراي نگهبان درباره اینکه امکان انتخاب 
اقلیت در شهرهایي که جمعیت شان اکثریت مسلمان 
است، وجود ندارد، حکم تعلیق »نیکنام« را داده اند اما هنوز 
رأي نهایي در این باره داده نشده است و این فرد با گذشت 
۶ ماه از شروع شورا هنوز در تعلیق است.« به گفته رئیس 
شوراي شــهر یزد، اعضاي شوراي سایر استان ها ازجمله 

تهران در این جلسه هم به این تبعیض معترض شده اند: 
»بنابراین به آقاي  هاشمي شاهرودي نامه نوشته ایم که 
تکلیف این ماجرا روشن شود؛ اکثریت اعضا هم این نامه 

را امضا کردند.« 
موضوع در مجمع تشخیص مصلحت نظام هم 

مسكوت ماند
پرونده تعلیق عضویت سپنتا نیکنام از شهریور و مهر 
گذشته، فراز و نشــیب هاي زیادي را در مجلس و دولت 
طي کرده است اما همچنان در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و شوراي نگهبان مسکوت است. در آن زمان شوراي 
شهر در جلسات متعددي که با رئیس قوه مجریه و رئیس 
مجلس شوراي اسلامي داشتند، موضوع را مطرح کردند. 
نتیجه این شد که در آذر امسال طرح دو فوریتي اصلاح 
قانون تشکیلات شورای شــهر در انتخاب شهرداران، با 
امضای ۲00نماینده راهی صحن علنی شد و اعضا هم به 
آن رأي دادند تا امکان انتخاب نمایندگان اقلیت در شوراها 
فراهم شــود اگر چه این موضوع در دوره چهارم شوراي 
شهر هم وجود داشت و سپنتا نیکنام، عضو شوراي شهر 
یزد بود. چند روز بعد شوراي نگهبان این طرح را رد کرد 
اما مجلسي ها از خواســته خود کوتاه نیامدند؛ بنابراین 
ماجرا به مجمع تشخیص مصلحت نظام کشیده شد تا در 
این باره نظر دهد البته عضو شوراي عالي استان ها و رئیس 
شوراي شهر یزد هم در این باره توضیحات دیگري داشت: 
»این نامه اکنون به دست هیأت رئیسه رسیده است و روز 
شنبه به مجمع تشخیص مصلحت نظام خواهد رفت.« او 
این را هم گفت که مسأله رسیدگي به اختلاف مجلس و 
شوراي نگهبان در کمیسیون مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است و احتمالا به زودي در این باره نظر خواهند داد: 
»حضور اقلیت ها بین نماینــدگان مجلس درواقع یکي 
از دستاوردهاي مشروطیت بود که البته همان زمان هم 
مخالفاني داشت اما آیت الله نائیني از آن دفاع کرد بعد از 
انقلاب هم این موضوع در قانون اساســي گنجانده شد و 

حالا در شرایطي که اقلیت ها در مجلس عضویت دارند، 
نمي توان از عضویت این بخش جامعه در شوراي شهر که 
محلي تر هم هســت، جلوگیري کرد. حالا شاید درست 

نباشد که دستاورد ۱00ساله این طور زیر سوال برود.« 
در ابلاغ حكم تعلیق شریک نخواهم شد

آن طور که سفیدي می گوید »سپنتا نیکنام« اکنون 
بیمار اســت و به همین دلیل در شــورا بــه او مرخصي 
استعلاجي داده اند. حکم تعلیق سپنتا نیکنام البته علیه 
فرمانداري به عنوان هیأت اجرایي صادر شــده بود اما به 
گفته رئیس شــوراي یزد دو ماه بعد آن را به شوراي شهر 
یزد ابلاغ کرده اند: »من هنوز حکم را به سپنتا نیکنام ابلاغ 
نکرده ام و در صورت به نتیجه نرســیدن تلاش ها هم از 
سمت خود در ریاست شوراي شهر یزد استعفا خواهم کرد. 
من حکم تعلیق ایشان را قبول ندارم بنابراین در ابلاغ آن 
شریک نخواهم شد. ظاهرا فرمانداري هم به حکم تعلیق 
اعتراض کرده اند اما هنوز جوابــي نگرفته اند.« او معتقد 
اســت در حال حاضر هیچ کس پیگیر این ماجرا نیست: 
»ســرانجام این حکم حتما در وحدت اجتماع و اقوام و 
رفع تبعیض تاثیر گذار خواهد بود ما هم منتظر نظر قطعي 
مجمع خواهیم بود. همچنین اعضاي شوراي شهر یزد هم 
خواستارند تا ایشان برگردند به  هر حال نباید رأي مردم 

یزد نادیده گرفته شود.«
فروردین ماه آیت الله جنتی در جریان بررسی صلاحیت 
نامزدهای انتخابات شوراهای شهر و روستا، ابلاغیه ای را 
برای جلوگیری از تأیید صلاحیت نامزدهای اقلیت های 
مذهبی در انتخابات شوراها منتشر کرده بود: »با عنایت 
به اطلاعات واصله از برخی مناطق کشــور که اکثریت 
مردم آنها مسلمان و پیرو مذهب رسمی کشور هستند و 
افراد غیرمسلمان در این مناطق خود را داوطلب عضویت 
در شوراهای اسلامی شــهر و روستا کرده اند و با توجه به 
این که تصمیمات شوراها درخصوص مسلمین بدون لزوم 
رسیدگی آن در شــورای نگهبان لازم الاتباع خواهد بود، 
تبصره یک ماده ۲۶ قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات 
شــوراهای اسلامی کشور و انتخاب شــهرداران مصوب 
۱375نسبت به چنین مناطقی با نص فرمایشات بنیانگذار 
جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی علیه الرحمه 
مغایر است و لذا خلاف موازین شــرع شناخته شد.« با 
وجود این ابلاغیه صلاحیت سپنتا نیکنام براي شرکت در 
انتخابات  سال 9۶ شورا تأیید شد و با رأي بالاي مردم این 
شهر انتخاب اما ۱3شهریورماه امسال به دنبال شکایت 
باقري، یکي از رقباي انتخاباتي نیکنام حکم توقف موقت 

و جلوگیري از فعالیت این عضو شورا صادر شد.  

اعضاي شوراي عالي استان ها براي تعیین تكلیف وضعیت عضو زرتشتي شوراي 
شهر یزد به مجمع تشخیص مصلحت نظام نامه نوشتند

داستان دنباله دار »سپنتا«
  عضو زرتشتي شوراي شهر یزد  : هنوز حكم تعلیق موقت هم به من ابلاغ نشده است

  رئیس شوراي شهر یزد در گفت وگو با »شهروند«: در ابلاغ حكم تعلیق نیكنام
 شریک نخواهم شد 


